

От гнева к миру через прощение

Матфея 5:21-26

В этом тексте Иисус указывает, что важны не только наши поступки, но и внутренние намерения. Гнев может быть так же вреден, как и насилие. Важно примириться и решить конфликт как можно быстрее. Наши отношения с другими напрямую влияют на нашу духовную жизнь и поклонение Богу.

1. Больше, чем Закон: сердце и слова. (ст. 21-22)

Вопросы:

- **Старая заповедь и новое толкование.** Как Иисус расширяет понимание Закона, указанного в Ветхом Завете, подчёркивая не только действия, но и намерения сердца? (Рим. 7:6b).
- **Гнев как духовное преступление.** Почему Иисус сравнивает гнев с убийством и какие последствия это имеет для духовной жизни верующего? (Иак. 1:20, Еф. 4:26-27).
- **Воздействие на отношения.** В чем серьёзность таких оскорблений, как "рака"? Как влияют слова и оскорбления на межличностные отношения между людьми? (Прит. 15:1, Еф. 4:29, Кол. 4:6).

2. Прощение перед жертвоприношением (ст. 23-24)

Вопросы:

- **Примирение перед поклонением.** Почему Иисус придаёт большое значение примирению с братом перед тем, как приносить дары на жертвеннике? (Быт. 4:3-7, 1Ин. 4:20, Мрк. 11:25)
- **Приоритеты в духовной жизни.** Почему важно иметь хорошие отношения с другими и чистое сердце перед Богом? (Мтф. 22:37-39, 1 Петра 3:11, Иак. 3:18).
- **Прощение на практике.** Как захотеть простить другого? Какие шаги для этого нужно предпринять? (Мтф. 6:14-15, Кол. 3:13, Рим. 12:18, Мтф. 18:15-17)

3. Важность не откладывать примирение (ст. 25-26)

Вопросы:

- **Последствия неурегулированных споров.** Приведите библейские примеры. Какие могут быть последствия долгосрочных неурегулированных конфликтов? Как они могут повлиять на личную и церковную жизнь? (Прит. 18:20).
- **Предостережение против желания не признавать вину.** Почему это происходит? К каким последствиям это приводит? (Прит. 28:13, 1Ин. 1:8-9).

From Anger to Peace through Forgiveness

Matthew 5:21-26

In this text, Jesus points out that not only are our actions important, but so are our inner intentions. Anger can be as harmful as violence. It is important to reconcile and resolve conflicts as quickly as possible. Our relationships with others directly affect our spiritual life and worship of God.

1. More Than Law: Heart and Words (vv. 21-22)

Questions:

- The Old Commandment and New Interpretation. How does Jesus expand the understanding of the Law stated in the Old Testament by emphasizing not only actions but also the intentions of the heart? (Rom. 7:6b).
- Anger as a Spiritual Offense. Why does Jesus compare anger to murder and what implications does this have for the believer's spiritual life? (James 1:20; Eph. 4:26-27).
- Impact on Relationships. What is the seriousness of insults like 'raca'? How do words and insults affect interpersonal relationships between people? (Prov. 15:1; Eph. 4:29; Col. 4:6).

2. Forgiveness Before Offering (vv. 23-24)

Questions:

- Reconciliation Before Worship. Why does Jesus place great importance on reconciling with one's brother before offering gifts at the altar? (Gen. 4:3-7; 1 John 4:20; Mark 11:25).
- Priorities in Spiritual Life. Why is it important to have good relationships with others and a pure heart before God? (Matt. 22:37-39; 1 Peter 3:11; James 3:18).
- Forgiveness in Practice. How can one desire to forgive another? What steps should be taken to achieve this? (Matt. 6:14-15; Col. 3:13; Rom. 12:18; Matt. 18:15-17).

3. The Importance of Not Delaying Reconciliation (vv. 25-26)

Questions:

- Consequences of Unresolved Disputes. Provide biblical examples. What can be the consequences of long-term unresolved conflicts? How can they affect personal and church life? (Prov. 18:20).
- Caution Against the Desire Not to Acknowledge Fault. Why does this occur? What consequences does this lead to? (Prov. 28:13; 1 John 1:8-9).